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4Soutěž ve Winfieldu ● Matěj Ptaszek ● Alan Munde
Karel Začal - rozhovor ● zprávy z koncertů a festivalů: 
Borovany,  Kruger Brothers,  Lovosice,  Velešín ● a další 

BAČR vám děkuje, že jste členy, a přeje 
hodně zdraví, štěstí a bluegrassu 
v roce 2023!

BLUEGRASSOVÉ
LISTY



2

Bluegrassová
asociace
Co je Bluegrasová asociace ČR z.s.? 
BA je zapsaný spolek (dříve občanské
sdružení) založené v roce 1995, celou
organizaci řídí zvolené předsednictvo,
současným předsedou je Petr Brandejs.

Co je cílem BA?
Cílem BA je, aby se bluegrassu dařilo
v ČR co nejlépe, aby se rozvíjel, byl
v kontaktu se zahraničím a co nejvíce
se rozšířil. BA se také snaží zajistit
co největší informovanost svých členů.

Jaká je činnost BA? 
 »     BA vydává Bluegrassové listy. 
 
 »     BA spolupořádá nejstarší evropský
        bluegrassový festival v Evropě,
        Banjo Jamboree. 

 »     BA používá databázi členů k zaslání
        pozvánek na nejrůznější
        bluegrassové akce. 
 
 »     BA vítá další náměty svých členů.
 
 »     Internetové stránky BA jsou na adrese
        http://www.bacr.cz.

Členství v BA

 »     Členství v BA je na kalendářní rok s tím,
        že kdo se stane členem do 30.6., zaplatí
        plný roční příspěvek 200 Kč, kdo
        po 30.6., zaplatí 100 Kč.
 
 »     Pro kapely je možno využít institut
        kolektivního členství za 500 Kč, každý
        z kapely obdrží průkazku a bude dostávat
        vlastní výtisk BL (všechny výtisky budou
        zasílány na adresu kapelníka) a samozřej
        mě bude mít i všechny další výhody
        vyplývající z členství.

 »      Dalším typem členství je pořadatelské
         členství za 500 Kč, pořadatel dává členům
         BA slevu na vstupném (min 10%, alespoň
         20 Kč) na jím pořádaných akcích a uvede
         BA na plakátech; sám má zdarma zajištěnu
         inzerci svých akcí v BL (1 stránkav BL / rok
         / na akci), na webu BAČR v dalších
         tiskovinách vydávaných BAČR.

 
 »     Pro sponzory BA je určen institut
        doživotního členství za 5.000 Kč.

 »      Všechny typy členství vyřizuje sekretář BA,
         který rovněž dojedná individuálně
         podrobnosti týkající se kolektivního,
         pořadatelského a sponzorského členství.
         Za člena je rovněž možno přihlásit se na
         některých akcích. 

Výhody členství
 »      Slevy ve vybraných obchodech
         s hudebninami.
 
 »      Zdarma Bluegrassové listy nejméně
         4x ročně.
 
 »      Zařazení do databáze členů – v případě
         zájmu možno emailem zasílat pozvánky
         na akce.
 
 »      Možnost zapůjčení aparatury.
 
 »      Sleva na vstupném na Banjo Jamboree
         a některé další festivaly a akce. 

Zájemci o členství mohou zasílat peníze
převodem nebo složenkou nebo na účet:

 
2801981784/2010,  Fio banka

Do kolonky "zpráva pro majitele účtu" uveďte
svoje jméno příjmení (ev. název kapely)
+ "členství BAČR". Pokud jste noví členové,
pošlete prosím emailem svou adresu na 
petrgartner@tiscali.cz, ať víme, kam posílat
Bluegrassové listy. Případné informace
u členů výboru:

Petr Brandejs 
(předseda a šéfredaktor bluegrassových listů) 
mobil: 777 122 569, 
email: brandejs@seznam.cz.
 
Petr Gärtner 
(databáze členů, průkazky)
mobil: 737 971 477, 
email: petrgartner@tiscali.cz
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Slovo předsedy
Milí přátelé,

dnešní Slovo předsedy bych rád věnoval 
několika hudebním postřehům z USA. 
Strávil jsem totiž se 2 učiteli a 18 učitel
kami(!) z východní Evropy a Asie v září 
a v říjnu 6 týdnů v hlavním městě státu 
Wisconsin – Madisonu na vysoké a pak 
střední škole. Šlo o školení učitelů plně 
hrazené Fulbrightovou nadací. Pak jsme 
pobyli pár dní ve Washingtonu DC spo
lu s cca 140 učiteli ze 65 zemí světa. 
Doporučuji.

Díky ochotě lidí z Wisconsinské univer
zity jsem prakticky okamžitě navázal 
kontakt s místní bluegrassovou komuni
tou a hned první (a pak už každé) pon
dělí odfrčel autobusem na jam. Ještě v 
neděli předtím jsem ale stihl zajímavý 
dvojkoncert dua Local Honeys (dvě 
děvčata, kytara+banjo, výborné, i když 
trochu moc jemné) a Williama Elliota 
Whitmora (na mě trochu hlučný:), ale v 
publiku velmi populární). Návštěva: cca 
40 lidí, tak to na tom u nás v Novém 
Jičíně nejsme o moc jinak…

Ale zpět k jamu. Úroveň byla nejrůz
nější. Co ale bylo zajímavé, že i ti nej
větší neumětelové měli prostě své sólo k 
dispozici (sólisté se střídali dokola) a ať 
už do konce našli akordy nebo ne, nikdo 
ani nepozvedl obočí. Teda kromě mě, 
který se neustále trochu nevěřícně roz
hlížel…☺. Panoval absolutní respekt k 
individualitě, každý v kolečku postupně 
volil skladbu a často si ji i zazpíval. Za
čínajícímu mladíkovi, jehož produkce 
na kytaru byla prakticky neslyšitelná, 
všichni viditelně „drželi palce“. To vše 
nám vydrželo po zbytek mého pobytu. 
Sestava jamujících se dost významně 
měnila; nejvíc mě asi brali houslisti.

Celkem jsem jich slyšel asi 5 a hráli 
všichni výborně a naprosto stylově.

Dalším kulturním zážitkem byl Barn 
Dance, tedy tancovačka ve stodole pana 
O'Briena. Kapela hrála dva sety old time 
a mezi to jsme vložili jeden set blue
grassu. Probíhala výuka tanců, caller 
pak do hudby vykřikoval, co má kdo 
dělat. Znal jsem totéž od Jasana Bonuše 
z půlky 80. let. Zajímavostí bylo, že jíd
lo přinesl každý své, snědli ho společně 
všichni všem. Pivo si přinesl a vypil 
každý svoje (kromě mě, myslel jsem, že 
se bude prodávat; pil jsem basistovo). 
Nikdo se viditelně neopil. 95% účast
níků tancovalo hned od první skladby, 
což my countrybáloví veteráni kapele 
jen závidíme.

Nejnápadnějším kulturním rozdílem pro 
mě ale bylo, že na sebe byli všichni mi
lí. Občas na to v naší domovině dojde 
řeč, že je to jako strojené a tak, ale já 
jsem fakt radši, když prodavačka, učitel, 
servírka nebo řidič autobusu (asi) před
stírá, že mě rád vidí… Kdyby si tak ob
čas víc lidí zapředstíralo u nás☺. V 
USA platí pravidlo: hlavně (moc) nezo
becňovat. Wisconsin je na Středozápadě 
hned vedle Michiganského jezera a byl 
jsem varován, že třeba v Los Angeles je 
atmosféra zcela jiná.

Přeju vám teda, ať se nejen během 
Vánoc setkáte s co největším počtem 
„středozápadně“ naladěných lidí. A ať i 
vy jste pokud možno takoví. Já se teda 
od října fakt snažím…

Mějte se pěkně bluegrassově, všechno 
nejlepší do roku 2023!

Petr Brandejs 
předseda BAČR
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Cesta na Winfield
Se čtveřicí muzikantů a kamarádů ve složení Zdeněk Jahoda, Jarda Jahoda, 
Jakub Racek a Zdeněk Vaňura zvaný Koza, jsme se vypravili začátkem září do 
USA na festival Walnut Valley festival ve státě Kansas v USA. Zmíněný festival 
letos slavil 50. výročí svého vzniku, stejně jako Banjo Jamboree v Čáslavi. 
Součástí festivalu je legendární „contest“  soutěž na strunné hudební nástroje. 
V letošním ročníku se soutěžilo na následující nástroje: kytara flatpicking, ky
tara fingerpicking, housle, mandolína, banjo, mountain dulcimer a autoharfa. 

Jelikož se jedná s největší pravděpodob
ností o jednu z neprestižnějších soutěží 
v USA, sjíždějí se sem hráči z celých 
Spojených států. Může se přihlásit 50 
soutěžících na každý nástroj a někdy se 
počet soutěžících pro velký zájem navy
šuje. Důkazem velkého renomé soutěže 
jsou vítězové zvučných jmen, např: 
Cody Kilby, Tony Furtado, Chris Thile, 
Mark O‘ Connor nebo Alison Krauss. 
Mnoho ze zmíněných muzikantů v do
bě, kdy soutěžili, byli teprve na začátku 
své hudební kariéry. A tento contest jim 
pomohl svou dráhu nastartovat. I ceny 
jsou lákavé. Např. první místo v kytaře 
je 3 000 $ + možnost výběru ze 3 
špičkových kytar, každá v hodnotě zhru
ba 6 000 $ a další věci, snímač, kvalitní 
popruh na kytaru a jiné drobnosti. My 
jsme si přijeli soutěž vyzkoušet. Nebyl 
to hlavní záměr našeho výletu. Tím byla 
hlavně cesta do USA s prohlídkou 
Chicaga, návštěva přátel tam a posléze v 
Lawrence v Kansasu a dále zmíněný 
festival Walnut. Tak proč to nezkusit. 

Co se týká základních pravidel soutěže, 
tak se hraje na dvě kola. 1. je vyřazova
cí ze kterého postupuje 6 hráčů do dru
hého kola – finále. Zajímavostí je „u
krytá“ porota. Ta poslouchá soutěžící z 
reprobeden v karavanu mimo sál a nez
ná jména soutěžících. Soutěžící na dru
hou stranu nevědí, kdo v porotě sedí. A 
to se nedozvědí ani po skončení soutěže. 
Zkrátka vše je anonymní. 

Přišlo mi to jako dobrá věc. Každý sou
těžící tedy vystupuje v pořadí se svým 
číslem, které si v den soutěže vytáhne z 
klobouku. Každý hráč hraje v prvním 
kole dvě instrumentální skladby v cel
kové délce pěti minut včetně ladění 
přendavání kapodastru apod. Žánr se ni
jak neomezuje. Můžete hrát vlastní nebo 
převzaté skladby. 
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Každý ze soutěžících má možnost si 
přizvat k sobě jeden doprovodný nás
troj, který ale není ozvučen a neslyší ho 
diváci v sále ani porota. Porota uděluje 
body od 0 do 100 za aranžmá, čistotu 
hraní, celkovou muzikálnost a další as
pekty. Body se do druhého kola nezapo
čítávají a jede se od nuly. V druhém hra
je každý také dvě instrumentálky. Z naší 
trojice se podařilo dostat do finále 
Zdeňkovi Jahodovi a mně. Jarda to štěs
tí bohužel neměl, přestože odehrál vý
borně. Pro nás dva byl úspěch již to, že 
jsme se do finále dostali a nakonec oba 
skončili na 4. místě. V podstatě je ús
pěch již to, že skladbu odehrajete v ta
kovém napětí bez větších chyb až do 
konce☺. Podmínky jsou zkrátka takové 
a pocity dost odlišné od klasického 
koncertování. Porota to nemá snadné. 

Když oboduje 1. hráče a potom se do
stane k poslednímu soutěžícímu, nesmí 
se vracet a přebodovávat jiné hráče, 
kteří hráli na třeba na začátku. Ještě 
bych rád zmínil, že Jarda hrál na půj
čené banjo a já si půjčil kytaru. Potkali 
jsme na festivalu kamaráda, co žil dlou
hou dobu v ČR a říkal „zkusím ti sehnat 
kytaru“. Večer přinesl Martin D 25 od 
svého kamaráda a řekl „dones mi ji po 
festivalu“. Majitel nástroje mě vůbec 
neznal, tak dodatečně díky za skvělý ná
stroj! Zdeněk měl mandolínu svou. Ma
lý nástroj nedráždí tolik imigrační úřed
níky, co jakože hodláme v USA dělat…

Jaký byl náš celkový dojem? Byla to 
skvělá zkušenost. Mezi muzikanty nepa
novala rivalita, všichni byli přátelští a 
bylo fajn se seznámit s dalšími hráči. 
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Když jsme se společně s nimi bavili, jak 
to vnímají oni, tak většinou říkali, že 
soutěž naprosto oddělují od klasického 
hraní a koncertování. Berou to jako vý
zvu na sobě pracovat, posunout se dál a 
pobýt v kruhu špičkových hráčů během 
bezvadného festivalu. I někteří profíci, 
kteří hrají s top kapelami a byli letos 
mezi soutěžícími, se do finále nedostali. 
My jsme ale hlavně přijeli pobýt na 
festival, který trvá od středy do neděle. 
Sjede se až 15 tisíc diváků, kteří ke
mpují v karavanech amerických velikos
tí v přilehlém pekanovém háji. Vězte, že 
když je celý den hic a přes poledne 39 
stupňů ve stínu, tak takový karavan s 
klimatizací a sprchou je k nezaplacení. 
Viděli jsme ale i klasické stany. Na fes
tivalu jsou celkem 4 pódia různých ve
likostí (spíš větší) a další 2 malá pódia 
mimo festival v místech, kde stojí kemp. 
Kapely se „točí“ a můžete si svou 
oblíbenou kapelu poslechnout vícekrát. 
Letos byli mezi hvězdami Rhonda 
Vincent, Tim O‘ Brian a hlavní atrakcí 
byl Béĺa Fleck & My Bluegrass Heart. 
Jeho vystoupení bylo naprosto úžasné. 
Co bych chtěl ještě zmínit bylo publi
kum, které bylo velice vnímavé a sku
tečně poslouchalo, takže i několika
tisícový dav nepůsobil hlučně a bylo 
slyšet každý tón. Tomu dopomohl i 
výborný zvuk na všech pódiích. Raritou 
festivalu je také kolem projíždějící vlak, 
který houká na každém přejezdu a že 
jich má po cestě hodně. Objíždí v pod
statě kolem celého města a máte pocit, 
že houkání neskončí. Někdy se to ale 
tak dokonale spojí s hrající kapelou, že 
to způsobí nezapomenutelné momenty. 
Při vystoupení Rhondy Vincent se přes
ně tohle stalo. Během skladby začal vlak 
houkat a ona pohotově změnila píseň a 
dala jednu o vlaku a diváci se mohli 
utlouct smíchy. My tři jsme si během 
festivalu na pódiu zahráli s Chrisem 
Jonesem, který nás pozval zahostovat. 

Známe se s dřívějších let z Čech a Zde
něk a Jarda byli součástí jeho doprovod
né kapely na evropských šňurách před 
lety. Vůbec netušil že na festivalu jsme, 
a bylo to příjemné setkání. Po skončení 
festivalu jsme ještě strávili 3 příjemné 
dny v Lawrence u přátel Tonyho a Kvě
ty Guglerových původem z Čch, dnes 
mají americké občanství. Také muzicí
rují a na festival jezdí každý rok. Před 
svým domem mají vinici a vyrábí víno 
vlastní rodinné značky. Pomohli jsme 
jim se sklizní a pak se vydali zmíněným 
vlakem tentokrát ne na jih, ale zpátky na 
sever znovu do Chicaga, odkud jsme 
letěli zpět to Čech.

            
                    Jakub Racek
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Matěji můžeš připomenout své hudební 
začátky? Jak ses dostal k muzice a kde 
ses učil hrát?

Přesně měsíc po mých šestých naroze
ninách, 6. července 1985, jsem byl s 
mámou a bráškou na festivalu Rock 
Ostrava, kde bylo jedním ze zlatých 
hřebů večera vystoupení dnes již kulto
vní kapely Babalet. Její frontman Aleš 
Drvota o pár let později, ještě před 
sametovou revolucí, tragicky zahynul v 
Maďarsku při dopravní nehodě. Na 
festivalu jsem se tehdy vydrápal na 
pódium a zatahal za nohavici Karla 
Malíka, který mi ochotně půjčil saxo
fon. I když jsem jej nikdy předtím nedr
žel, tak jsem na něj dokázal vyloudit pár 
tónů, načež v časopise Mladý svět jakýsi 
roztrpčený soudruh ze SSM napsal, že 
nezodpovědná maminka vypustila šesti
letou ratolest na pódiu nedbajíce, že 
rocková hudba je pro dítka v útlém věku 
ideologicky škodlivá.
 
To byl Karel Malík, básník, grafik a 
kapelník mé (jediné) oblíbené rockové 
skupiny ECHT?
 
Ano přesně ten Karel Malík z kapely 
ECHT! Po onom vystoupení bylo jasné, 
že miluju muziku celou duší a začal 
jsem se učit na doporučení právě Karla 
Malíka na flétnu a posléze na klarinet, 
který jsem dostal v říjnu roku 1988. Na 
klarinet mně začal učit Karel Smyček z 
Havířova, geniální muzikant a vyná

lezce zlepšováků pro klarinetisty. Do
dnes učí v Šenově a doporučuji ho coby 
špičkového pedagoga s velmi lidským a 
empatickým přístupem. Na klarinet 
jsem hrál od svých deseti let, ale jelikož 
jsem postrádal intelektuální zručnost, 
což je nezbytný předpoklad pro zvlá
dnutí těžkého prstokladu, tak jsem se v 
pětadvaceti letech klarinetu vzdal. Z této 
životní etapy čerpám ale dodnes, díky 
štěbenci jsem naučil perfektně dýchat 
bránicí a nátisk, což mi v začátcích fou
kací harmoniky nesmírně pomáhalo a 
dodnes mi velmi pomáhá ve hře.

A jak ses dostal k foukací harmonice?

V létě 2003 jsem si tátovi při odpolední 
cigaretě posteskl, že na klarinet končím 
a přemýšlím jak hudebně dál.
 
To jste kouřili spolu? Já mám pocit, že 
nekouříš.

Kouřil jsem cigarety od patnácti do pě
tadvaceti, takže v roce 2003 jsem ještě 
kouřil a následující rok jsem, kvůli 
foukací harmonice, kouřit přestal.

Takhle si tedy představuji „obětovat se 
pro umění“, obdivuhodné a zároveň dě
suplné. Takže přišla foukací harmonika?

Na Vánoce téhož roku jsem od táty, 
mámy a mladšího bráchy dostal coby 
překvapení první diatonickou foukačku 
neboli bluesovku.

Nevím už, kdo nám kdysi doporučil na Banjo Jamboree bluesové duo Beňa & 
Ptaszek, každopádně jásot publika nebral konce. Od té doby jsme se s 
Matějem potkali na spoustě festivalů, na dílnách, ale třeba i na přednáškách. 
Poslouchat Matějovy originální názory je v kombinaci s jeho rozhledem a 
zkušenostmi vždycky zážitek. Byl jsem proto moc rád, že si přes svůj nabitý 
program udělal čas i na čtenáře Bluegrassových listů. Přeji příjemné počtení. 

Nejen o blues s Matějem Ptaszkem
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Když mě tehdy táta pod vánočním 
stromkem vybídl, ať něco na foukačku 
vyloudím, tak po pár tónech jsem se 
vyděsil a foukačku schoval do šuplíku. 
Ale o čtvrt roku později, v březnu, jsem 
foukačku vytáhl ze šuplíku a začal jsem 
na ní zkoušet.

Je důležité říct, že moji rodiče v období 
komunismu, coby odpůrci režimu, našli 
únik v americkém blues a pracně sháněli 
bluesové desky. Od rána do večera ve 
finském domku v Petřvaldě u Karviné 
zněly na gramofonu elpíčka s Muddy 
Watersem, B. B. Kingem, Janis Joplin 
nebo Leadbellym. Ta muzika se mi 
strašně zalíbila svou energií, nespouta
ností, pokorou, nadějí a svobodou. Je to 
jednoduché. Je mi třiačtyřicet let a blues 
poslouchám třiačtyřicet let. Myslím si, 
že v dětství a pubertě naposlouchané 
bluesové desky mi hodně usnadnily 

začátky na foukačku, která je v blues 
vedle kytary, klavíru a kontrabasu v 
podstatě obligátním nástrojem.
Kolegy foukačkáře bude určitě zajímat 
značka nástrojů, které používáš?

Od roku 2009 mám tu čest býti endor
serem firmy HOHNER, která mně oslo
vila na Musik Messe ve Frankfurtu. Na 
hohnerkách miluju tradiční zvuk, poko
ru ke kumštu a zejména rodinnou firem
ní pohodičku. Na prvním místě je kvali
ta a láska k muzice a až poté firemní 
zisk, což je v dnešní době příjemně ne
bývalé. Mou oblíbenou harmonikou je 
zejména HOHNER ROCKET AMP, 
kterou považuji osobně za „porsche“ 
mezi foukacími harmonikami.

Můžeš trochu přiblížit techniku hry a 
vysvětlit, jak je to s tím tajemným ben
dingem, neboli ohýbáním tónů?
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Když se na přelomu devatenáctého a 
dvacátého století dostala diatonická har
monika na americký jih, tak tamní čer
noši přemýšleli, jak se na ni naučit hrát. 

Dostali geniální nápad, který v podstatě 
přepsal hudební pedagogiku. Jelikož 
žádné noty či tabulatury na foukačku 
neexistovaly, stejně jako logicky nebyly 
žádné nahrávky, tak američtí černoši v 
rámci rčení „Z nouze ctnost“ začali na 
hohnerky napodobovat parní vlak, jeho 
rytmus, vypouštění páry, rychlost, dra
vost a melodičnost zvuků ocelového 
oře, dřevěných pražců a kolejí. Pomocí 

jazyka a úderů o vrchní patro v dutině 
ústní při nádechu se naučili dokonale 
ovládat rytmizující střídání nádechů s 
výdechy. Geniálně jednoduché, a přitom 
neortodoxně prubířské. Co se týče ben
dingu, neboli ohýbání nadechovaných 
tónů, tak zde zafungoval nejstarší hude
bní nástroj v dějinách lidstva a tím je 
pískání na ústa. Princip pohybu jazyka a 
stlačení spodní čelisti v bendingu 
kopíruje pískání.

Máš to, jak vidno, zvládnuté nejen prak
ticky, ale i teoreticky. Jestli se nepletu, 
tak jsi napsal i nějakou školu.

QuitoBlues osmý ročník,  srpen 2015 . V pokleku šéf festivalu Pato Recalde.  Foto: José Silva
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V roce 2011 vyšla v jednom hudebním 
brněnském vydavatelství moje bluesová 
Škola hry na foukací harmoniku, nyní 
beznadějně vyprodaná. Od roku 2019 na 
popud firmy HOHNER spolupracuji s 
českou společností Kytary.cz, u které 
mně v roce 2020 vyšla učebnice Harmo
nika pro děti, což je publikace se třemi 
tucty českých a moravských lidovek, 
přepsaných do speciálních srozumi
telných tabulatur. Podle nich se mohou 
caparti snadno naučit základům diato
nické foukací harmoniky. O rok později 
vyšlo rovněž u Kytar.cz pokračováni v 
podobě mezinárodní dětské školy Har
monica Made Easy for Kids, což jsou tři 
tucty lidovek z USA, Velké Británie, 
Německa, Francie a Španělska. Obě dvě 
dětské učebnice ilustrovala moje žena 
Magdalena Ptaszek Trela, která je, byť 
vystudovaná hispanistka, profesí výtvar
nicí a keramičkou.

Jak jsi vybíral lidovky z Francie nebo 
Německa? To byl požadavek vydavatele?

Ne, to byl požadavek můj, chtěl jsem, 
aby ta učebnice byla vskutku meziná
rodní a mohla jít opravdu do celé Evro
py. Lidovky jsem vybíral takové, které 
jsou zároveň velmi známé a zároveň 
lehké na učení.

Jak to máš se cvičením? Cvičíš často? A 
jak?

Když jsem dostal foukačku, tak jsem 
byl zrovna v situaci, to už jsem žil v 
Praze, kdy jsem střídavě týden v kuse 
pracoval a týden měl volno. Tudíž ten 
volný týden jsem využil k tomu, že jsem 
vstal o půl osmé ráno a cvičil až do šesti 
večer s hodinovou pauzou na oběd. Tak 
jsem cvičil první tři roky. Myslím si, že 
mou paradoxně obrovskou výhodou by
lo to, že jsem se nikdy nenaučil noty a v 
té době vůbec nepoužíval internet.

Poslouchal jsem na staré kazetě svého 
oblíbeného mistra Sonny Terryho a 
snažil se na foukačku napodobit jeho 
umění. Vždy jsem si naposlouchal něja
ký lick a ten jsem potom snažil těch 
osm, devět hodin zahrát tak, aby se to 
dalo poslouchat. Ty první tři roky kaž
dodenní muzikantský dřiny považuji za 
zásadní. Navíc, v té době jsem ještě byl 
sám, tudíž jsem měl hlavu plnou blues a 
nikoliv sexu…
 
Můžeš zrekapitulovat svou hudební kari
eru? S kým vším Tě můžeme slyšet dnes
ka? A jaká CD jsi natočil?

Mým prvním profesionálním spoluhrá
čem byl slovenský hráč na rezofonickou 
kytaru Luboš Beňa, se kterým mě sez
námil na jaře 2006 výrobce rezofonik 
Franta Javůrek z firmy Amistar. S Lubo
šem jsem hrál šest let a za tu dobu se 
nám toho podařilo opravdu dost, včetně 
realizace tři CD. Z nich si nejvíce pova
žuji živák Beňa a Ptaszek v kriminále, 
kdy jsme na můj popud v rámci mezi
národního festivalu Blues Alive natočili 
v roce 2008 koncert na Mírově. Shodou 
okolností byl kromě vězňů, zvukařů z 
Indies a fotografů přítomen i Petr Jar
chovský, kterému jsme se tak líbili, že 
nás přizval k natáčení filmu Občanský 
průkaz. V něm zazněla i píseň Dobré 
ráno blues, jejíž text napsal můj tatínek 
na vojně v polovině sedmdesátých let.

Na začátku jsi o tom nemluvil, rodiče 
aktivně muzicírovali?

Táta hrál na kytaru a zpíval ještě done
dávna. Dokonce se zúčastnil i prvního 
ročníku podzemního festivalu v Třano
vicích, v první polovině osmdesátých 
let, kdy to nebyla žádná legrace. Člověk 
mohl kvůli takové malichernosti skončit 
u estébáckého výslechu.
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Měli jsme vás s Lubošem Beňou na Ban
jo Jamboree a byla to bomba. Už ale 
spolu nejste, že?

Ne, s Lubošem nehraju od prosince 2011. 
Skončilo to na tom, že oč víc jsme si 
rozuměli muzikantsky, tak bohužel o to 
méně jsme si rozuměli lidsky. Povahou 
jsme byli každý jinde. Ale musím po
dotknout, že na šestiletou spolupráci s 
Lubošem vzpomínám jako na výbornou 
hudební a lidskou zkušenost, která mě 
velmi poučila do budoucna. Po šesti le
tech neustálého koncertování po Česku, 
Slovensku, Německu, Francii a Belgii 
Duo Beňa & Ptaszek skončilo z důvodu 
ponorkové nemoci a stalo se hezkou 
vzpomínkou. Po ukončení koncertní čin
nosti dua jsem založil kapelu Dobré ráno 
blues band s kytaristou Vítkem Kopec
kým a bubeníkem Vladislavem Sosnou. 
Natočili jsme dvě desky, které nám 
vydalo nakladatelství Galén. V triu jsem 
byl tři roky, načež se o slovo přihlásil 
dávný sen můj a mojí paní. Odstěhovali 
jsme se do Jižní Ameriky, kde jsme žili 
více než tři roky střídavě v Kolumbii 
kousek od Medellínu a na jihu Ekvádoru 
v horách. V JižníAmerice jsem měl ekvá
dorský bluesrockový projekt s bluesma
nem Johnnym Iniguezem Black Celia 
Blues Band a kolumbijské bluesové pro
jekty s bubeníkem Candelem a kytaristou 
Pablo Alzatem. Se zmíněnými projekty 
jsem se zúčastnil i dvou prestižních blue
sových festivalů, Quito Blues (2015) a 
Blues in Medellín (2017).

Byl jsem na tvých přednáškách o Jižní 
Americe a pokaždé to byl skvělý zážitek. 
Proč zrovna tenhle kout světa?

Moje paní je vystudovaná hispanistka a 
několik let žila ve Španělsku, kde poznala 
báječné přistěhovalce ze zemí Latinské 
Ameriky a od těch dob v ní hlodala před
stava poznat svět Jižní a Střední Ameriky.

Já zase pro změnu viděl jako malý kluk 
ještě za bolševika dobrodružnou kome
dii Honba za diamantem, jejíž děj se 
odehrává v Kolumbii. Od toho momentu 
jsem snil o životě v Kolumbii. Na 
začátku roku 2015 se nám ten sen splnil 
a odletěli jsme do Jižní Ameriky žít. 
Dobrodružství v Kolumbii a Ekvádoru 
trvalo 38 měsíců a byla to naprosto 
fantastická životní škola.

To věřím, na přednáškách to bylo vidět. 
Napsal jsi o tom i nějaké knížky, můžeš 
je připomenout?

V Ekvádoru jsem napsal knihu Posekej 
si ten trávník, nejsou vidět hadi (2016) a 
v Kolumbii sbírku povídek Reportáže z 
rozervaného ráje (2018). Obě dvě knihy 
mi vydalo nakladatelství Galén. Druhá 
knížka se probojovala do trojky nejlep
ších autorů za rok 2018 v kategorii Ces
topis roku ceny Zimunda a Hanzelky.
 
Během našeho posledního rozhovoru po 
přednášce o Kolumbii u nás v Králíkách 
jsi s ubývající hladinou vína v lahvi stá
le častěji přecházel do španělštiny. Kde 
jsi se tomuto jazyku naučil?

Samozřejmě na ulici. Ulice je na cizí 
jazyk v hovorové formě nejlepší školou!

Zpátky k muzice. Co bylo po příjezdu 
domů?

Po návratu z Jižní Ameriky jsem nejprve 
navázal spolupráci s výborným blues
manem a stavitelem lampových aparátů 
Honzou „St. Johnny“ Stehlíkem a po
sléze se známým pražským bluesmanem 
Bužmou, který mimo jiné spolupracoval 
i s Pepou Streichlem. S Bužmou jsem 
vytvořil svůj hlavní projekt Ptaszek & 
Bužma – Blues and Gospel, který kromě 
tuzemské scény slaví i úspěchy ve 
Francii.
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Hraješ hlavně blues, můžeš připomenout 
svoje hlavní favority?
 
Jestliže v začátcích foukací harmoniky 
mně nejvíce oslovoval fantastický afro
americký foukačkář Sonny Terry, tak 
dnes, po osmnácti letech, ujíždím na 
Paulu Butterfieldovi. Ten, mimo jiné, 
zazářil i na Woodstocku. Ve zpěvu mám 
nejraději pěvecký projev legendárního 
kytaristy a foukačkáře Howlina Wolfa a 
fenomenálního skladatele, textaře a ba
sisty Williho Dixona.

No jéje, Willie Dixon je můj nedostižný 
vzor na basu. Zkoušíš i jiné žánry?

Co se týče jiných žánrů, tak před třemi 
roky mě oslovil kvůli vystoupení v Ná
rodním divadle v rámci cen Paměti ná
roda Matěj Kroupa, vynikající skladatel, 
díky kterému jsem se spřátelil s dalším 

špičkovým skladatelem, a tím je Alexey 
Aslamas. S oběma skvělými borci příle
žitostně spolupracuji a díky nim se do
stávám do kouzel moderní vážné hudby.

Zaujala mě ta vážná hudba, ke které 
mám velmi odtažitý vztah, a to i ke kla
sické. Ty to posloucháš? A jak to fungu
je, hudebníci s klasickým vzdělání bývají 
brilantní notaři, co Ty?
 
To je zajímavá otázka. Musíme si uvě
domit, že klasická hudba není pouze 
Mozart, Smetana nebo Dvořák, ale i 
mnohem modernější pojetí v osobnos
tech 20. století, jako byli mistři filmové 
hudby, tím míním bohužel nedoceněná 
jména jako Lalo Schifrin nebo Roy 
Budd. Já nejsem notař, absolutně vůbec, 
ale z osobní zkušenosti vím, že noty 
hrají v muzice opravdu až druhořadou 
roli.

Matěj Ptaszek ve filmu Občanský průkaz (foto spol.T.H.A.)
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Jsou zbytečně přeceňovány a musím s 
povděkem konstatovat, že dnešní hráči s 
akademickým vzděláním nejsou, na roz
díl od starších generací, fanatickými no
taři, ale především profesionálové s 
obrovským přehledem a velkým smys
lem pro humor. To je pro klasickou hud
bu nesmírně důležité.

Několikrát jsi vystupoval na Banjo Jam
boree. Jaký máš vztah k bluegrassu?

Myslím si, že v bluegrassu můžeme na
jít písně, které mají styčné prvky s blu
es. Například pecky jako Cotton Fields, 
nebo Midnight Special, které pocházejí 
z dílny afroamerického skladatele, tex
taře a kytaristy Leadbellyho či Deep 
River Blues. Jeho autor Doc Watson se 
inspiroval kytarovým kumštem dalšího 
černošského umělce, kterým byl Missis
sippi John Hurt. Leadbellyho a Hurta 
mám strašně moc rád a tudíž mám rád 
to, co mají rádi i bluegrassáci. Je to 
opojnost rytmu a dravost melodie ne
spoutaného světa hudby.

Blues je určitě jedním z kořenů blue
grassu. Znáš bluegrassové foukačkáře a 
zkoušel jsi někdy na foukačku hrát blue
grass?

De facto tvůrčím tatínkem perkusivního 
rytmu a úderné melodie byl můj oblíbe
nec Sonny Terry, který svým unikátním 
stylem rovněž ovlivnil foukací harmoni
ku v bluegrassu. Respektuji velmi ame
rického hráče Charlieho McCoye, kte
rého považuji za mistra nad mistry v 
bluegrassu a country.

Řeší se v blues, jestli ho může hrát něk
do, kdo se nenarodil na hlubokém Jihu?

Samozřejmě, že ano. Volové to řeší. A 
řeší to zbytečně, protože ani svěcená vo
da z delty Mississippi nepomůže, když 

jsi lajdák a plýtváš svým talentem naz
mar. Mimochodem, kdysi se jakýsi no
vinář zeptal legendárního B. B. Kinga, 
kdo je podle něj nejlepší bluesman. B. 
B. King odvětil, že Johny Winter, albín. 
O pár let později ten samý B. B. King 
veřejně poděkoval Ericu Claptonovi z 
Velké Británie za jeho obrovský přínos 
k bluesové hudbě. To myslím, že vysti
huje a definuje vše, co se kořenů týče.

Mimochodem, jak to máš s angličtinou? 
A nakolik řešíš, o čem text je?

Upřímně, angličtina se řeší jenom v Če
chách a řeší ji většinou ti, kteří jsou dů
kazem toho, že přísloví „Kdo chce psa 
bít, hůl si najde,“ je stále aktuální. A co 
se týče mé angličtiny, tak na to je 
jednoduchá odpověď. Za těch šestnáct 
let se dostalo přes tři tisíce mých cé
déček do USA a dalších tisíc kusů do 
Velké Británie a Austrálie. Nemluvě o 
tom, že jsem tři roky hrával pravidelně 
pro komunity amerických přistěhovalců 
v Kolumbii a Ekvádoru.

Pokud jde o texty v blues, tak tvůrci se 
dělí na dvě skupiny. Do první patří ti, 
kteří text považují více za součást melo
die a výrazu. Namátkou se jedná napří
klad o Muddyho Waterse či Brownie 
McGheeho. Do druhé skupiny náleží 
bluesmani se srdcem básníka, jako byl 
například Leadbelly, Blind Willie McTell 
nebo Blind Lemon Jefferson, či Skip Ja
mes. Já osobně mám raději skupinu prv
ní, z důvodu melodičtější propojenosti.

Jestli to dobře chápu, tak text pro Tebe 
nemusí být zrovna básnické veledílo, dů
ležité je, aby se dobře frázoval? Často 
se říká, že čeština nejde nafrázovat tak, 
jako angličtina. Jaký je tvůj názor? Mně 
připadá, že se v řadě českých lidovek 
frázuje i čeština úplně jinak, než nor
mální mluva a vůbec to nevadí.
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Osobně si myslím že čeština je fantas
tická řeč, co se týče literatury, ale o to 
horší je pro použití v klasickém písňo
vém textu. Frázování u jednoho z nej
těžších jazyků světa je opravdu výzvou.

Jak to máš v blues se zpěvem ve vztahu 
angličtina versus čeština? V bluegrassu 
se to dost diskutuje.

Nejznámější bluesová skladba, kterou 
po mně na koncertech chtějí, je píseň 
Dobré ráno blues z filmu Občanský 
průkaz. Takže já osobně neřeším, zda 
má být blues v češtině či angličtině, 
stejně jako neřeším, zda je můj soused 
křesťan, žid, muslim, našinec, nebo 
cizinec, heterosexuál nebo homosexuál. 
Důležité je, aby byl dobrým sousedem a 
v blues jde o to samé. Klidně zpívej 
blues i v japonštině, když jej zazpíváš 
skvěle, tak není co řešit.

Film Občanský průkaz považuju za je
den z nejlepších českých filmů a pokud 
jde o zobrazení marastu normalizace, 
tak je bezkonkurenční. Moje děti to měly 
povinné, aby věděly, v čem tatínek vy
růstal a náhodou se jim po tom někdy 
nezačalo stýskat. Jaké to je, hrát ve fil
mu, nemáš nějakou veselou historku z 
natáčení? Muzika se točila dodatečně 
nebo jste hráli na playback? 

Točilo se v zimě 2009 v hospodě U 
Klokočníka, kterou by bohužel by už 
dneska nikdo nepoznal. Stala se z toho 
moderní hospoda zbavená kompletně 
toho nádherného retra, které tam bylo 
předtím. Na plac jsme se s Lubošem do
stali v jedenáct dopoledne a s natáčením 
scénky jsme skončili až o deset hodin 
později. Nic se netočilo na playback, 
vše se točilo živě, což ale ve výsledku 
má opravdu vysoký punc autentičnosti.

Ještě mě zajímá Tvůj zpěv. Zpíváš tako
vým zajímavým způsobem, to kopíruješ 
svoje vzory? A můžeš nám o té technice 
zpěvu něco říct?
 
Jednou se mě zeptal slavný muzikolog 
Aleš Benda, jestli vím, v jaké poloze 
zpívám. Nevěděl jsem to a on, coby 
odborník, ano. Prozradil mi, že v mém 
případě se jedná o zcela unikátní obor a 
tím je barokní kontratenor. V podstatě 
blues zpívám operním způsobem, proto 
se to tolik liší od ostatních muzikantů v 
bluesovém žánru. Co se týče vzorů, tak 
nejraději mám americké bluesové a sou
lové zpěváky a zpěvačky z počátku pa
desátých až do konce sedmdesátých let.

Jaká je současná česká bluesová scéna?

Je taková, jaká je... Všude se najde bl
bec, ale naštěstí všude se najde i skvělý 
člověk. Mám osobně štěstí, že se na 
bluesové scéně opravdu potkávám s 
lidmi, kterých si moc vážím jako je 
třeba Bužma, Jindřich Musil, Honza 
Stehlík, Kamil Němec, Zdeněk „Vimpy“ 
Tichota, Vladimír Mišík, Ivan Hlas, 
Tomáš „Bobek“ Bobrovniczký, Petra 
Bornerová, Igor Šikula, nebo třeba zes
nulý Petar Introvič, který byl skvělý člo
věk. Za velkého bluesmana samozřejmě 
považuji Vladimíra Mertu, nebo Jiřího 
Suchého, či Vlastu Třešňáka.

Existuje v blues to, co známe z bluegras
su, jam sessiony?

Samozřejmě, ale záleží na příležitosti a 
na muzikantech, jak moc jsou pokorní. 
Velmi rád jamuju s muzikanty ve Fran
cii, či v Jižní Americe. Tam to rytmicky 
žije, až se z toho hlava zamotá a srdce 
rozbuší!
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Můžeš připomenout další akce na kte
rých rád hraješ?

Mám moc rád festivaly v Čechách, třeba 
Festiwall, Navzdory fest v Žatci nebo 
festival Martina Bauera v Dolánkách či 
Bluesový minifest ve Vyžicích Pavla 
Handlíře, kluby Nostalgická Myš v Še
manovicích, Fabrika v Doubici, nebo 
Stodola u Majdy Jirky Kopejtka u Jin
dřichova Hradce, undergroundový klub 
Eden v Broumově, nebo skvělý festival 
Banjo Jamboree v Čáslavi a Bluegras
sovou dílnu ve Svatoňovicích a work
shopy Ondřeje Kozáka. Samozřejmě 
musím zmínit festivaly v zahraničí jako 
například mezinárodní bluesové festiva
ly Quito Blues v Ekvádoru a Blues in 
Medellín v Kolumbii nebo slavný fou
kačkářský WHF v jihoněmeckém Tros
singenu, Retro Bethune ve Francii či 
Blues Rules ve Švýcarsku.

U nás za kopcem, v Šumperku, je každý 
podzim festival Blues Alive, kam jezdí 
celá naše rodina, já tedy ne, na mě je to 
moc nahlas. Zmínil jsi už, že jsi tam 
hrál, jaké to tam je z pohledu vystupu
jícího bluesmana?

Já jsem byl na Šumperku v roce 2008, v 
rámci natáčení cédéčka na Mírově. Ten 
rok se na mě usmálo štěstí, jelikož zrov
na tehdy tam vystupoval můj oblíbený 
harmonikářský vzor James Cotton, který 
mě zaujal nejen hráčským mistrovstvím, 
ale rovněž hlubokou pokorou a skrom
nosti.

Jak vidíš budoucnost bluesové muziky u 
nás?

Myslím si že návrat k vinylům a odklon 
od CD je nejen pro blues u nás obrov
ským přínosem. Osobně vidím budou
cnost blues v Čechách a na Moravě po
zitivně a nadějně. Přece jenom ten, kdo 
si chce najít dobrou muziku, si ji vždy 
najde bez ohledu na to, co zrovna vysí
lají na Evropě 2...

Díky za rozhovor a ať se daří!

        V říjnu 2022 se ptal 
               Pavel Brandejs.
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Alan Munde, člen Síně slávy hry na banjo se ohlíží za svými začátky. Tento 
pohled na začátky kariéry legendárního banjisty Alana Mundeho byl iniciován 
u příležitosti jeho letošního uvedení do Síně slávy Amerického muzea banja. 
Rodák z Oklahomy Alan Munde se během studií na Oklahomské univerzitě v 
60. letech minulého století setkal s osobitým vysokým houslistou Byronem 
Berlinem, což mu změnilo život. Alan se se mnou nedávno podělil o tuto a další 
události jeho začátků s banjem:

„Bylo mi 14 let, když můj starší bratr 
narukoval k americkému námořnictvu. 
Když se vrátil domů, přivezl si kytaru 
(arch back Key) a desku s návodem, jak 
se na ni hraje. Folk Singers Guitar 
Guide, bylo to 78 otáček za minutu,“ 
říká Munde. To mu nasadilo brouka do 
hlavy natolik, že byl myšlenkou hraní a 
zábavy zcela polapen.
 
Munde strávil hodně času v místním 
obchodě s hudebninami (Mike Richey's 
Guitar Center) v Normanu/OK. Alan dá
le říká: „Obchody s hudebninami a 
prodejny desek byly jediným kontaktem 
s vnějším hudebním světem. Našetřil 
jsem si peníze z roznášky novin a koupil 
si banjo Pete Seeger Vega Ranger. Mys
lím, že stálo něco mezi 100150 dolary, 
což bylo hodně peněz. A brzy nato jsem 
začal s výukou. Táta mě vozil do čtvrti 
Luther Jones ke Garymu Priceovi. Do
stal jsem od něj dvě lekce, ale to mi 
stačilo k tomu, abych se začal zajímat o 
bluegrass.“ Munde začal sám vyučovat 
v Richeyho hudebním obchodě, když 
mu bylo asi 18 let. Bylo to v době roz
machu folkové hudby. Jeho zájem ještě 
více vyvrcholil poslechem Lawrence 
Welka a Cheta Atkinse.
 
Během studia na Oklahomské univerzitě 
se Munde připojil k atletickému klubu 
Old Club a věnoval se hudbě. To bylo v 
letech 19651966.

O rok později Lou Berline seznámil 
Mundeho se Samem Bushem v Indepen
dence v Missouri. „Doprovázel jsem 
Lou Berlinea, Byronova otce, a naučil 
se texaský styl doprovodu. Jezdili jsme 
na houslové soutěže po celé Oklahomě a 
Texasu. Bylo vzrušující hrát s Byronem, 
protože už měl za sebou věci, kterými 
přispěl do hudebního světa.“

Munde studoval obor střední pedago
gika/sociální vědy a v roce 1969 ukončil 
studium s titulem bakalář. Později, na 
podzim 1969 vzal Harlow Wilcox Mun
deho do Nashvillu na DJ Convention, 
aby propagoval svůj tehdy aktuální singl 
Groovy Grubworm. Ubytovali se v hote
lu Noel a měli to štěstí, že mohli na této 
cestě zajamovat s Vassarem Clement
sem. Toho večera Al Olsteen (Jim & 
Jesse) představil Alana Jimmymu Marti
novi, a došlo k zásadnímu obratu. Již o 
týden později se Munde zúčastnil kon
kurzu v hotelu Noel a stal se Jimmyho 
banjistou. V letech 19691971 pak hrál 
se Sunny Mountain Boys.
 
Do skupiny The Stone Mountain Boys 
uvedl Mundeho Byron Berline. Jejich 
banjista Eddie Shelton je tím, komu 
Alan vděčí za své znalosti banja. „Jed
nou jsme měli koncert v Texasu a já 
jsem tam jel autobusem. Po koncertě mi 
ujel autobus a Eddie jel co nejrychleji a 
stopnul mi autobus, abych se dostal 
domů," říká se smíchem Alan.

Alan Munde



18

 
V roce 1969, pouhé čtyři roky po ukon
čení studia, se Munde připojil k nové 
skupině Poor Richard's Almanac a hrál 
v ní důležitou roli. „Wayne Stewart při
šel s nápadem založit skupinu s klukem, 
kterého znal v Kentucky; jmenoval se 
Sam Bush, bylo mu asi patnáct. Tak 
jsem se přestěhoval do Hopkinsville v 
Kentucky a založili jsme Poor Richard's 

Almanac. Nedlouho poté jsem dostal 
povolávací rozkaz, ale než jsem naruko
val, Sam, Wayne a já jsme natočili kaze
tu, která později vyšla u Ridge Runner 
Records a jmenovala se Poor Richard's 
Almanac. Byla tam spousta instrumentá
lek. Pak jsem se vrátil do Oklahomy, 
armáda mě odmítla. A to léto jsem pak 
pracoval v Normanu.“
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V roce 1972 se Berline, tehdy člen The 
Flying Burrito Brothers, připravoval na 
turné po Evropě, když se stalo něco 
neočekávaného. Chris Hillman opustil 
kapelu a Byron zavolal Mundeovi a 
Alan se k nim v Evropě připojil, aby 
hrál na elektrickou kytaru. „Kytaru mi 
poskytla kapela a já jsem ztlumil hlasi
tost, protože jsem neznal žádnou píseň,“ 
směje se Alan.

Brzy poté Berline a Roger Bush založili 
skupinu The Country Gazette, kde Alan 
hrál na banjo. V roce 1972 vyšla u Uni
ted Artists jejich první deska A Traitor 
in Our Midst. Z dřívějšího rozhovoru s 
Berlinem jsem už o tomto kontroverz
ním obalu alba věděl, ale díky dalšímu 
rozhovoru s Mundem jsem si vzpomněl 
na onu dřívější diskusi s Byronem. 
„Norman Scieff z United Artists měl na 
starosti kostýmy a design alba. Vzal nás 
do kostýmního oddělení a my jsme si 
zkoušeli oblečení doslova tak, jak jsme 
na ně přišli. Scieff řekl: ,Zkuste si to
hle‘. Ještě jsme se nerozhodli, co bude 
na obalu, ale pak jsme našli nějaké 
kostýmy banditů. V mém krku byl nap
sán Charlton Hesston. Určitě to byl se
xistický obal. Hodně lidí si myslelo, že 
na obálce kouříme trávu, ale byly to 
doutníky.“

Munde hraje ve světě pětistrunných banj 
zásadní roli a získal i několik ocenění. V 
roce 2021 se stal spolu s Donem Vappi
em spoludržitelem ceny Steve Martin 
Banjo Prize. „Don dostal poštou dopis s 
mým oceněním a já s jeho,“ říká Alan s 
úsměvem. V roce 2022 byl Alan Munde 
uveden do americké Banjo Music Hall 
of Fame.

Alan je opravdu velká osobnost a já jsem 
se od něj hodně naučil, když o víkendu, 
kdy byl uveden do funkce, vedl work
shop v The American Banjo Museum.

Munde se objevil v teniskách New 
Balance, modré mikině a šortkách, na 
hlavě měl nasazenou kšiltovku, seděl 
uprostřed pódia a bez jakéhokoli ega se 
vyjádřil: „Když všechno ostatní selže, 
zahrajte melodii. Musíte znát logiku 
rolů. To je součást melodie.“

Zeptali se zubícího se Alana: „Co je to 
lick?“ Munde v záchvatu smíchu odpo
věděl: „Kdo ví?“ „A proč je značka na 
prvním pražci?“ A on nato: „Protože 
jsme hráči na banjo.“

Pro inspiraci Munde poslouchá Cheta 
Atkinse, různé druhy hudby z padesá
tých let a sleduje vše, co mu přijde pod 
ruku s kytarou.

Hezká procházka vzpomínkami, že? Zdá 
se, že Byron Berline byl vždy v pozadí 
Mundeho vzpomínání. A jak už to tak 
bývá, většina zásadních událostí v jeho 
hudební kariéře se odehrála v měsíci 
říjnu. Shodou okolností to platí i pro 
Mezinárodní bluegrassový festival v 
Oklahomě, který Byron založil.

Rozhovor vedla novinářka Pamm Tuc
ker.

Z BluegrassToday volně 
zpracoval Láďa Matějka
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42. Bluegrass Marathon Borovany 2022
Uplynulo dlouhých pět let, než jsem se opět dostala na Bluegrass Marathon, 
druhý nejstarší BG festival v Evropě. Tentokrát jsem to vzala přes Německo. 
Ve čtvrtek večer jsem byla napůl udušena pod tlustou maskou (je v německých 
vlacích povinná) a s větším zpožděním, protože vlak do Ulmu měl poruchu a 
nestihla jsem tam přípoj. Ale přece jen jsem večer dorazila v pořádku k Big 
Herbertovi.

Na cestu jsme se vydali časně ráno 
v sestavě Herbert, jeho žena Heidi a 
jejich kamarádky Renate a Inge. Dám
ská jízda s Herbertem, to tu ještě neby
lo. Oni měli objednaný pension v Boru 
u Tachova. Odtud jsem po krásné pro
cházce v zámeckém parku, kde jsem u 
rybníka poprvé viděla naživo nutrie, jela 
dál autobusem do Borovan. Brzo jsem 
našla statek u Kolářů, kde jsem bydlela 
již v minulosti. Tam se setkala s manželi 
Totterovými, dala jsem si tam věci a 
vyrazila na obhlídku okolí.

Nejprve jsem si pochopitelně vyfotila 
kultovní ceduli „Vítá vás vesnice blue
grassu Borovany“.

Na místě konání bylo již pochopitelně 
živo, zbývalo pozdravit se se spoustou 
přátel a dát si konečně dobré točené 
pivo. Přípravy festivalu již byly skoro 
hotovy. Tak na další průzkum okolí, po
dívat se do kempingu. Tam mne čekalo 
milé překvapení a uvítání u kapely Duel 
BG Band, kde jsem vlastně znala jen 
Jardu Štěrbu a Zuzku. 



21

Nabídli mi občerstveni a pivo a mohla 
jsem poslouchat jejich zkoušku na zí
třejší vystoupení, kde měli jako první 
kapela zahajovat festival. Pěkně jsem si 
u nich odpočinula i se pobavila. Po cestě 
zpět na festival na mne volali od obyt
ného auta další němečtí přátelé Roni 
Eipl s partnerem. Tak jsem si s nimi 
mohla taky chvíli povídat.

Tahleta krásná idylická vesnička na kon
ci silnice má jenom 81 obyvatel, ale 
první víkend v září se obyvatelsvo 
rozroste na mnohonásobek. Když jsem 
šla zpět, už se hrálo snad všude a muzi
kantů vesele přibývalo. Tak si to můžu 
chvíli poslechnout a jít zas dál. Krásně 
tam voněly bramboráky, šla jsem po 
čuchu. Ač jsem neměla hlad, chuť byla 
silnější, ale bramboráky obrovské. Dala 
bych si tak leda půlku. Jak tak přemýš
lím nahlas, ozvala se půvabná blondýn
ka, že by si tedy dala ten bramborák se 
mnou napůl. Byla tam s tatínkem, ten si 
dal celý. Slovo dalo slovo a zjistili jsme, 
že s ním máme spoustu společných ka
marádů, nejen z Kladna. Pěkně jsme si 
popovídali a nakonec jsem s nimi strá
vila skoro celý zbytek večera dole v do
mečku u rybníka, kde byla taky výborná 
sešn. V sobotu ráno další procházka, 
potkala jsem se i s pořadatelem Fuga
sem (Jaroslav Uhlík) a dostala od něj 
volňáska. Pak už na festival  zabrat si 
místo ve stínu, neb bylo pěkné vedro. A 
dorazil i Herbert se svým harémem a 
spousta dalších kamarádů.

Jak už káže tradice, festivalu se zúčast
nilo třináct skupin. V poledne nás přiví
tali konferenciéři Jerry Štěrba a Miki 
Prusík a zdůraznili, že letošní ročník je 
již dvaačtyřicátý, takže to je opravdu ten 
správný marathon.

Odstartovala ho skupina z Prahy, okolí a 
brdských lesů se kterými jsem se sezná
mila už včera  Duel BG Band.

Zahájili písní o mých milovaných Br
dech a Knížecích studánkách, kam jsem 
se něco najezdila. Dozvěděli jsme se, že 
kapela pořádá pravidelné večery v praž
ských Stodůlkách, s názvem Bluegrass 
Channel. Mají spoustu vlastních písni
ček i s trampskou tématikou. Moc se mi 
líbili.

Po nich nastoupila další pro mne nezná
má kapela High Grass z Horšovského 
Týna, tedy sudeťáci od bavorských hra
nic. Zpívali většinou česky, ale musela 
jsem se smát když uváděli americkou 
Who‘s Gonna Dance With Sally Ann 
jako že dva se do sebe zamilovali, jeli 
na svatbu, on se oběsil a ona se z toho 
zbláznila. Opravdu veselá vražednická 
balada... Taky se mi líbila jejich verze 
Proud Mary .Obecenstvo si vytleskalo 
přídavek. A tak zakončili zajímavou 
irskou From Galway To Dublin Town...

Další v řadě byla sestava mladých, ale 
zkušených muzikantů, s názvem High
way 40, které si Petr Žižka, tentokrát ne 
s dobrem, ale s banjem vybral k na
točení svého cédéčka Petr Žižka & 
Friends: Banjo On The Highway. Prý to 
bylo teprve jejich páté veřejné vystou
pení. Počínaje Matterhornem nám z něj 
zahráli skoro vše, zakončili písní Rai
ning In L. A. Tak doufám, že se jim po
vedlo hodně těch CD prodat. Reklamu 
si udělali velikou.

Po nich nastoupila nádherně zpívající 
kapela BlueRej. Začali mě neznámou 
Hej, čemu třeba říkat blues. Dál jsme od 
nich slyšeli i Blue Moon of Kentucky, 
Boty zout, a také pár gospelů. Nechyběla 
ani ta moje od nich nejmilejší Metlička 
křivolaká. Zakončili Rolling River od 
Kingston Tria. Moc se mi líbí a vždy si 
je moc ráda poslechnu.
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Z Jablonce a okolí jsme mohli uvítat 
vzácné hosty, kapelu Handl se zpívající 
basistkou Lenkou Krausovou a zpěvá
kem a kytaristou Honzou Zellenem. Ta
hle kapela již získala několik prestiž
ních cen jak doma, tak i v cizině. Patří 
také k mým oblíbeným. Zahájili písnič
kou Řeka od Infamous Stringdusters. 
Dočkali jsme se i Midnite Rider, nád
herné I Can’t Believe od Dede Wyland a 
Skyline a zakončili svým hitem, Kdo ví, 
co život nám dá.

Posledni odpolední kapela byla tempe
ramentní Blue Gate, kolem Ilony Leich
tové. Prozradila nám, že díky hodným 
rodinným přislušníkům, kteří jim přive
zli věci, mohli všichni přijet na motor
kách, jeden dokonce na kole až kdesi od 
Příbrami. Jako vždy excelovala v písni 
Dolly Parton Jolene. I ostatni jejich pís
ničky pěkně odsejpaly. Bravo!!!

O přestávce byl vydražen ve prospěch 
festivalu obrázek bělohlavého orla. Při
nesl asi 4 000 korun...

Večerní marathon odstartovala severo
česká legendární kapela Průdušky. Moc 
jsem se na ně těšila, neb ač je léta znám 
z nahrávek a vyprávění, naživo jsem je 
tentokrát viděla poprvé. Kapela vznikla 
již v roce 1974 na pedagogické fakultě. 
V roce 1981 vyhráli Portu. V normali
začním procesu se museli na nějaký čas 
přejmenovat na Recept. Nechápu, co se 
komančům nelíbilo na Průduškách, ryze 
českém slovu, ale asi je nechtěli nechat 
dýchat, či co. Na Marathonu hráli popr
vé před 40 lety, tehdy ještě na zámku 
v Boru u Tachova. Tak byli štastní, že se 
sem konečně zase dostali. A já, že je ko
nečně můžu vidět. Jejich silnou stránkou 
byl vždy vícehlasý zpěv, výborná instru
mentální aranžmá a kvalitní texty. Vel
kými vzory byli Newgrass Revival a 
moje milovaná Seldom Scene.

Zahájili svou verzí City Of New Orleans 
od Steva Goodmana a následoval ohňo
stroj nádherné muziky, jedna písnička 
lepší než druhá. Vzpoměla jsem si na 
nahrávky z dávných dob, jako Hypo
chondr od Jirky Panschaba atd. Vzpo
měli také na kapelu Chomouti, kteří 
jako bluegrassoví dělníci hrávali v mon
térkách a na jejich hráče na foukací 
harmoniku a výborného zpěváka, bohu
žel již v BG nebi  Mildu Tottera. Na 
jeho počest nám zahráli píseň Dlouhou 
míli (White Freightliner Blues), svou 
verzi Old Train a Měj se bejby (Great 
Balls Of Fire, verzi Newgrass Revival), 
obě s výborným foukačkovým sólem 
Martina Tomáška. Vzpomínám si taky 
na nádhernou Malířovu pannu, krásný 
lyrický text Honzy Turka s vynikajícím 
dobrem Radka Vaňkáta i instrumentálku 
Panhandle Country atd. Málem mi ka
paly slzičky u jejich verze seldomácké 
Wait A Minute  Stůj tu chvíli. A to by 
snad už o nich stačilo. A pak, není to 
článek jen o nich. Jejich vystoupení ale 
pro mne bylo tou pověstnou třešničkou 
na dortu...

Po nich nastoupil můj oblíbený chomu
tovský Album. Píšu o nich každou chvi
li, jako vždy s prvotřídním výkonem.

Další v řadě byl Sunny Side, ty taky jis
tě všichni znáte. Ti taky nikdy nemají 
chybu, potěší, pobaví...

Po nich nastoupila na jeviště další  pro 
mne novinka  skupina S.O.V.S., aneb 
Starci od vyholené strouhy (jestli se 
nemýlim, tak se v mezičase přejmeno
vali na Starce od vyschlé strouhy) což je 
plzeňská parta kolem Jardy Petrlíčka 
s fousatým dobristou v sukni. Prý se 
původně v měli jmenovat Hoši od Bobří 
řeky s úvodní písní Když jde malý bobr 
spát od pana Skoumala, ale pak se 
podívali do zrcadla a raděj si změnili 
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jméno na to dnešní a jejich úvodni písní, 
také od pana Skoumala se stala Starý 
pán sedí a poslouchá jazz. Předvedli 
nám opravdu pestrý program. Písničky 
od Seldom Scene i jiné jim šly opravdu 
dobře.

Po jejich vystupení jsem si šla pro pivo 
a měla zajímavý zážitek. Dva fousatí 
hoši se mne ptali, zda jsem to opravdu 
já, se kterou kdysi, jako sedmnáctiletí 
studentíci jeli kočárem na Banjo Jambo
ree ve Strakonicích. Tak jsem zapátrala 
v paměti a fakt jsem v tom kočáru jela.

Tehdy byl myslím na Jamboree Michal 
Tučný a Anka Chřestýš; a u vlaku o
pravdu čekalo královské uvítáni s ko
čárem a koňským spřežením. Ještě mám 
někde fotku. To člověka potěší, když ho 
někdo po čtvrt století pozná. Hihihi !!!

Jako další se přiřítila bluegrassova smršt 
v podobě legendární kultovní kapely 
Cop, která tak nejen trochu, ale hodně 
za to všechno, co se tady děje, tady mů
že... Taky o nich snad nemusím psát, 
kdo by je neznal...

Pak na jeviště vtrhli bombastičtí Milke
aters s virtuálním mistrem světa na pě
tistrunné banjo Davidem Bendou. Taky 
jsem už o nich psala mockrát... A aby 
toho nebylo málo, začalo pršet a záhy 
lejt a obecenstvo tiše mizelo pod stře
chy. Zahnalo to nakonec i mne. Tak 
jsem chvíli ve stanu a pak v chalupě po
slouchala sešny.

Ale pak mi to nedalo a šla jsem přímo 
pod jeviště, kam ten déšť moc nemohl, 
poslouchat poslední kapelu Womack
lee. Už dávno mne nešokují jejich hor
rorové, často mládeži nepřístupné texty 
a jejich muziku mezi bluegrassem a 
heavy metalem fakt prožívám. A tak 
jsem se bavila. Nakonec už bylo po 
půlnoci a žádné děti tam nebyly, tak 
jsem tam vydržela až do konce. A taky 
museli několikrát přidávat.

Pak jsme se přesunuli do stanu, kde pro
bíhala vynikající sešn s Mlíkokojedama, 
Erikem Baničem, Milanem Markem, 
Sádlem atd. Mezitím jsem si sem tam 
odskočila do domečku, kde se dával 
dokupy nový Forehand Míši Leichta. 
Pak poslední pivo a asi o půl třetí jsem 
konečně šla spát.

Ráno po dobré snídani mne manželé 
Totterovi zavezli do Plzně na vlak do 
Brna.
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NADAČNÍ FOND ROSTI A IVY ČAPKOVÝCH
na podporu talentovaných bluegrassových muzikantů. Vážení přátelé, 
podpořte bluegrass jinak! Ptáte se jak?

Pro mnohé z nás je bluegrass životní styl, ale naše milovaná hudba stárne a 
bez naší pomoci se neobejde a proto vznikl Nadační fond Rosti a Ivy 
Čapkových. 

Rosťa s Ivou budou aktivně vyhledávat hudebníky, kteří jsou nadaní, ale z 
jakýchkoli důvodů nemohou svůj talent plně rozvinout. Takovým lidem bude 
jejich fond pomáhat například získat hudební vzdělání (placení soukromých 
hodin, workshopů a masterclasses u nás či v zahraničí, stipendií na hudební 
škole, atd), budou mít šanci hrát na lepší hudební nástroj (který jim buď 
darujeme nebo na delší dobu zapůjčíme) nebo dostanou příležitost prezentovat 
své umění (zajistíme jim účast na významných koncertech nebo recitálech). 

K tomu samozřejmě musí získat dostatečné množství finančních prostředků, 
ze kterých budou výše zmíněné náklady hrazeny. Veškeré peníze získané 
nadačním fondem budou použity na tyto účely a veřejnost bude samozřejmě 
informována o všech podpořených projektech. Přispějte na účet Nadačního 
fondu Rosti a Ivy Čapkových 102 500 102/2010 jakoukoli částkou, 
jednorázově nebo pravidelně. Chcete pomoci talentům? Napište o nich na 
email: iva@capek.us! 

Děkujeme vám!

Kontakt:
Nadační fond Rosti a Ivy Čapkových
tel. +420 603907416, www.capek.us

Takže nezbývá než poděkovat Fugasovi 
za pozvání a celému pořadatelskému tý
mu za výbornou organizaci, zvukařům, 
konferenciérům a všem vystupujícím 
muzikantům, kteří hráli jako o život. 
Také občerstvení fungovalo na jedničku, 
bramboráky atd byly mnam a pivečko 
jako křen .Rodině Kolářové za noční 
azyl a Hance a Vláďovi Totterovým 
za cestu do Plzně. Snad se tam zase 
někdy budu moct vrátit…

Jako vždy se můžete kouknout na mé 
fotky na FB, jsou tam dvě albíčka (pátek 
a sobota).

      Ahoj Lilka v Bülachu,
      14.listopadu 2022
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Karel Začal – rozhovor
Se stavitelem nástrojů a hráčem na rezofonickou kytaru Karlem Začalem jsme 
dělali větší pokec před čtyřmi roky, kdy vydal svoje album Get Moving / 
Rozhoupat se. Kromě práce na výrobě nových nástrojů hraje Karel s kapelou 
New Aliquot, kde se podílí i na nových autorských skladbách. Promluvili jsme 
tentokrát u příležitosti vydání Karlova čerstvě nového singlu a klipu Barvy 
podzimu / Autumn Colours, který všichni mohou zhlédnout na YouTube.

Je tvůj novinkový a velmi povedený klip 
předzvěstí něčeho jako nového alba? 
Můžeme se těšit na víc tvé muziky v 
příštím roce?

Nové album zatím nechystám, ale brzy 
bude následovat další singl, minimálně 
jeden. S novým CD uvidíme. Materiál 
by i byl, ale je to hlavně o čase, který je 
do takového většího projektu potřeba 
investovat. Momentálně raději věnuji 
čas jedné skladbě, což je perfektní relax 
od práce.

Kdo ti pomáhal s prostým a velmi půso
bivým obrazem  kamerou a střihem?

Natáčel jsem převážně na stativ, takže 
vlastní záběry jsem si dělal sám. Basky
tarista Kuba mi pomohl krom nahrávky 
a poskytnutí svého videa také několika 
tipy ke zpracování obrazu. Kuba má 
bohaté zkušenosti s videoprodukcí. A 
taktéž klip závěrem zhlédl svým kritic
kým okem Honza Štindl, který se zpra
cování videa věnuje na profesionální 
úrovni. Ono se to nezdá, ale „výstupní 
kontrola“ je docela důležitá ;). 
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Zvláště pak v mém případě, kdy do obo
ru „kafrám“ jednou za uherský rok.

Hrál jsi na svoje hlavní koncertní dobro 
nebo na jeden ze svých letos vyrobených 
nových nástrojů?

Odpověď nebude tak jednoduchá; audio 
jsem natáčel na dobro, které jsem si v 
době natáčení klipu postavil na vlastní 
přání (#094  fládrovaný javor, ručně 
mořený do odstínu světlého mahagonu). 
Bylo mi ale líto takový nástroj „tahat“ 
někde po lese, takže video jsem natočil 
raději na svoje „staré“ dobro, které 
používám i ke koncertování a na které 
převážně hraji.

V klipu jsme si všimli, že hraješ také na 
kytaru své vlastní značky a předpo
kládám, že i basa je ze tvé dílny. Kdy jsi 
vlastně rozšířil sortiment a k rezofonkám 
přidal i akustické kytary a basovky?

Tak akustické kytary jsem stavěl již od 
začátku, dá se říct vedle dober. Ale ne v 
takovém množství.

Kytar jsem doposud vyrobil opravdu jen 
necelých deset kusů. Jednak je u kytar 
velká konkurence a přeci jenom raději 
stavím dobra. Kytaru dělám s tím, že si 
odpočinu od dober ;). U basy předpo
kládáš správně, stavěl jsem ji já a je to 
zrovna moje basová prvotina. Tuto bas
kytaru jsem stavěl právě pro mého 
bratrance Kubu Michálka, který mě k 
tomu tak trochu přemluvil. Bylo to něk
dy během roku 2015. Přiznám se, že mě 
to ale samotného dost zajímalo: jak hra
je prostupný krk okolo celomasivního 
sendvičového korpusu, jak funguje elek
tronika pasiv/aktiv atd... Tyto znalosti se 
docela dobře hodí i k výrobě dober.

Jsou pro tebe nahrávací akce už zajetá 
rutina, nebo zažiješ třeba při natáčení 
klipu něco neobvyklého?

Během natáčení posledních záběrů toho
to nového klipu jsem zahlídl na konci 
louky terénní auto, které se ke mně po
malu blížilo. Sbalil jsem mezitím svoje 
„fidlátka“, než auto dojelo za mnou.
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Dá se říct, že ano  zrovna s mým brat
rem Jirkou vymýšlíme, jak dobrového 
pavouka vytisknout z kovu na 3D tiskár
ně. Předtím bude potřeba udělat simula
ci pomocí metody konečných prvků, 
podle které zjistíme ideální tvar pavou
ku. To mě momentálně zajímá nejvíc  
takový ideální tvar by se pak dal i 
odlévat a tím pádem vyrábět levněji než 
3D tiskem. A hlavně: jak to bude znít? 
Jsem na to fakt zvědavý. Další novinkou 
bude brzy dvanáctistrunné dobro, v pod
statě akustická steelkytara bez pedálů.

Je už nějaký obrázek prototypu toho 
dvanáctistrunného dobra nebo výkres/
vizualizace? Určitě to bude spoustu lidí 
zajímat, jak takový nástroj vypadá. Bude 
to světový unikát, nebo to už někde 
existuje? A jaké ladění je zamýšlené 
jako standard?

Zatím mám pracovní nákres, který se 
snaží skloubit požadavky zákazníka a 
reálnou funkční podobu nástroje tak, 
abych ho dokázal vyrobit. Je docela 
možné, že to je světový unikát, ale je 
pravdou, že jsem to moc nezjišťoval. 
12ti strunné dobro existuje, ale je to 
vlastně obdoba 12ti strunné kytary s re
zonátorem, tedy dobroroundneck. Ten
to nástroj bude mít o dost širší hmatník, 
speciálně bylo nutné pro něj vyrobit 
struník s požadovanou roztečí mezi 
strunami a také upravit krycí plech. 
Jedná se v tomto případě o ladění C6 + 
vysoké D a H.

Díky za rozhovor, ať se ti daří.

             Michal Hromčík

 
Vystoupil místní hajný a ptá se, co to 
tady jako dělám. Říkám, že točím 
muziku, fotím a tak. On na to, že prý se 
v kraji potuluje pytlák, jestli to náhodou 
nejsem já. A co je to v těch futrálech. 
Obsah futrálů vidět nakonec nechtěl, asi 
jsem holt nevypadal jako typický pytlák 
 ruce od krve, paroží trčící z futrálu a 
podobně. :D

Kytara řady Mistr má fakt luxusní 
vzhled, i na poměry tvého vysokého 
standardu obecně. Jak jsi vybíral pick
guard?

Děkuji ;). Tuhletu jsem stavěl tak tro
chu „na oko“, protože jsem předtím 
nikdy podobnou kytaru nestavěl a chtěl 
jsem se to naučit. Pickguard jsem vybral 
tak trochu náhodně  vybíral jsem z těch 
větších textur, ale nijak jsem nad tím 
nelaboroval, bral jsem, co bylo k mání. 
Později, až pár dalších zákazníků chtělo 
„ten, jako na této kytaře“, jsem si 
uvědomil, že je fakt hezký :).

Někdo si možná předtím všiml jiné tvé 
nové skladby v minulém roce. Je to 
náhoda, že jsou obě v latinských ryt
mech?

Ano, to je náhoda, prostě se to sešlo. 
Ale mám rozdělanou instrumentálku v 
trochu jiném rytmu, takže ta změna brzy 
přijde.

Je mezi novými majiteli tvých nástrojů 
za poslední rok dva nějaké známé 
jméno?

Ano, z ČR například mladý a talento
vaný Honza Kouba ;). Ze zahraničí 
vynikající a všestranný muzikant Oliver 
Gruen.

Chystáš i v nástrojích nějakou novinku  
technologickou nebo modelovou?
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Po roce přiletěli opět Krüger Brothers do svého bývalého domova ve 
Švýcarsku. Jejich trio Uwe, Jens a Joel patří již pětadvacet let k absolutní 
světové špičce americké akustické scény.

Krüger Brothers na Blue Mountain Tour 2022

Tentokrát po 2,5 letech byli konečně v 
originální sestavě, s baskytaristou Joe
lem Landsbergem, který kvůli covidu 
nemohl cestovat. Vlastně oni všichni, 
skoro dva a půl roku, nemohli ve 
Státech vystupovat. Za tu dobu ale nato
čili asi 700 písní a skladeb na svých 
středečních Krüger Brothers live, nebo 
kuchařských show. Sledovala jsem je 
pravidelně a spoustu z nich sdílela na 
FB, tak jste je jistě měli možnost vidět i 
vy. A jistě si je mnohý z vás pamatuje z 
Kopidlna 1998 nebo z Prahy 2009. Pro 
ně, kteří od dětství byli neustále na 
cestách, bylo něco nezvyklého být tak 
dlouho na jednom místě – doma. Před 
rokem jsem je právě tady zažila na 
Carolina Roots Tour s Kaiser Twins jako 
dvě vynikající bratrské dvojice světo
známých muzikantů, ale to bylo přece 
jen o něčem jiném…

Letošní Blue Mountain Tour 2022 – str
hující hudební cesta přes hory a neko
nečné lesy pohoří Blue Ridge – odstar
tovala 10. listopadu v Zollikonu (obec v 
okrese Meilen v kantonu Curych ve 
Švýcarsku). Tohle městečko je proslulé 
jako jedna z nejbohatších obcí v okolí 
Curychu. Zavzpomínali si, jak tady kdy
si před 43 lety zahráli poprvé, tehdy 
ještě jako pouliční muzikanti. Párkrát 
vystupovali v topném sklepě, ve velkém 
domě, kde bydlel jejich kamarád a mohl 
si tam zvát své teenagerské přátele a 
pořádat muzikantské sedánky. Dodnes je 
spolu pojí spousta zážitků… Později vy
stupovali s Jensovou manželkou Chris
tou jako Appalachian Barn Orchestra. 

Christa ale kvůli dětem neměla moc 
času, a tak se k nim v roce 1983 přidal 
Američan Joel Landsberg a přejmeno
vali se na Krüger Brothers.

Jens nám prozradil, že den předtím při
letěl starým letadlem ještě od Swissairu 
s pokaženou klimatizací, celou cestu se 
potil a doufal, že v pořádku přistanou. 
Naštěstí se povedlo!

V prvním setu jsme mohli slyšet jejich 
Appalachian Concerto a spoustu nádher
ných písní a skladeb z prostředí jejich 
nového domova v Severní Karolíně. A 
poslechli jsme si také několik humor
ných příběhů z jejich kariéry. V narva
ném sále by byl slyšet spadnou špendlík 
a pozorné obecenstvo je vždy odměnilo 
bouřlivým potleskem.

O přestávce jsem se mohla pozdravit se 
spoustou starých kamarádů z dob, kdy 
jsem ještě byla aktivní ve švýcarské BG 
asociaci a pár ještě starších, jako banjis
tu od Country Ramblers Urse von Arx, 
které znám již od sedmdesátých let. Ten 
taky včera přiletěl ze svého domova v 
New Yorku.

Druhý set zahájily skladby z cédéčka 
Moonshine Sonata. Jens nám povídal o 
tom, že v hudbě z Appalachian Moun
tains, ale i celkově v country music je 
také spousta prvků z indiánské muziky, 
která se smíchala s přistěhovaleckou 
muzikou… Na to konto nám zahráli 
skladbu Spirit of the Woods… 
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Pokračovala dlouhá balada o legendár
ním Johnu Henrym, který je pro Ameri
čany stejný národní hrdina, jako pro 
Švýcary Vilém Tell. Také jsme se doz
věděli, jak je kdysi v roce 81 v Curychu 
na ulici oslovil producent a natočil s 
nimi během dvou dní jejich první desku 
pro CBS Schweiz. Z té nám zahráli 
Paradise (autor John Prine).

Další část koncertu věnovali vzpomín
kám na Doca Watsona, jejich velkého 
vzoru a přítele. Příští rok by slavil své 
stoleté narozeniny. Na Merle Festu, kte
rý před třiceti lety založil na památku 
svého předčasně při nehodě zesnulého 
syna Merleho, ho budou mít tu čest na 
těch oslavách zastupovat. Spoustu krás
ných chvil s ním strávili na verandě jeho 
domu a vlastně on byl ten hlavní důvod, 
proč jsou nyní v Americe. 

Pozval je před pětadvaceti lety hrát na 
svůj festival, padli si do noty a od té 
doby tam hrávají každým rokem. A tím 
odstartovala jejich hvězdná hudební 
kariéra. Psala jsem o nich už xkrát, 
nebudu se tedy opakovat. Každopádně 
blízko místa festivalu našli svůj druhý 
domov.

Několikrát se pokoušeli rozloučit, ale 
obecenstvo si vyžadovalo další a další 
přídavky. Tak skoro po hodině a půl se 
konečně dostali dolů z jeviště. V předsá
lí se pak měli možnost pozdravit s přáte
li, fanoušky, podepisovat CD a vše co k 
tomu patří.

Hoši dodnes vzpomínají na Kopidlno 98 
a Prahu 2009 a moc je mrzí, že se letos 
kvůli covidu nemohli dostat na jubilejní 
Banjo Jamboree. 

Jens Krüger
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Doufají ale, že se jim brzo povede se do 
Česka znovu podívat. Dělali jsme 
speciálně fotky pro vás, jak Uwe mává 
českým fanouškům a jako švycarsko–
česká sekce s Jensem, Uwem, Helen
kou, vdovou po mém kamarádovi Ro
bertovi Bobovi Lauerovi, který jako 
první začal vyrábět ve Švýcarsku pěti
strunná banja… Co ještě dodat, byla to 
jako vždy nádhera.

Díky Martinu Meierovi, který je sem 
pozval a celou šňůru zorganizoval a 
výbornému zvukaři. Doufala jsem, že si 
pak hoši mohli pořádně odpočinout a 

překonat jet lag, aby měli dostatek ener
gie do dalších osmi koncertů. Je to vždy 
fantastický zážitek je vidět živě.

Na další fotky se jako vždy můžete 
podívat na mém FB profilu…

Lilka Pavlak 
v Bülachu 14. listopadu 
2022

(pro BGCZ.net upravil a doplnil Milan 
J. Kalinics, 14. listopadu 2022)

Uwe Krüger
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Druhý BG workshop v Lovosicích
Po pandemické pauze se ve zkušebnách Centra kultury Lovoš v Lovosicích 
uskutečnil již druhý workshop Ondřeje Kozáka. Naladit na struny bluegrassu 
se však mohli posluchači již den předem, kdy v pátek proběhl v kulturní 
kavárně LOVO Café koncert Od plotny skok spolu s Ondrou, který s bravurou 
sobě vlastní zaskočil za nemocnou houslistku Martinu. 

Poté zahrál samostatně druhou část kon
certního večera, kdy využil i další ty
pické bg nástroje jako dobro a housle.  
V několika skladbách mu zdatně sekun
dovala kytaristka Šárka z OPS. Celý 
večer byl tak protkán příjemnými melo
diemi a zvučnými vícehlasy a návštěv
níci si klubové hraní patřičně vychut
nali.

Další den se pod Ondrovým vedením 
uskutečnil v Centru kultury zmíněný II. 
hudební workshop. Frekventanti se mo
hli zdokonalit v orientaci na hmatníku a 
základech harmonie.  Zajímavý teoretic
ký výklad vyústil ve společné jamování, 
a tak to prostě má být. 

V našich severočeských městech se bo
hužel takovéto akce běžně neuskuteč
ňují, což je škoda a rádi bychom zázemí 
Centra kultury Lovoš v Lovosicích 
nabídli všem bg milovným hudebníkům 
a posluchačům. Pro trénink jsou nachys
tány dvě zkušebny a  možnost prezenta
ce skýtá tzv. Open Mike, stačí zavolat a 
domluvit si datum vystoupení v místní 
kulturní kavárně, která poskytuje ideální 
klubové prostředí nejen pro začínající 
kapely. K dispozici je Jirkou Maškem 
na míru vyrobená zvuková technika, 
eventuelně zvukař. Těšíme se, na příští 
hudební akce, koncerty či workshopy. 
Ten třetí s Ondrou jistě v příštím roce.

                                             Romy Dian
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 Lást Kafé oslavilo 30 let
BG formace Lást Kafé oslavila na počátku října neuvěřitelných 30 let. Členové 
se rekrutují ze zakladatelů a organizátorů festivalu Hašmar Country Lovosice, 
který funguje kontinuálně již  27 let.  Tato akce byla též příležitostí na znovu
obnovení kapelní činnosti, která v posledních 8 letech utichla. Na vině byla 
především pracovní a rodinná vytíženost všech členů. 

Kapela si za celou dobu podržela své 
složení. Milan Dian – kytara, zpěv, (dří
ve The Outstyle,  Country Trash+, Keep 
Of Median), Petr Vach – banjo, (dříve 
Komáři Litoměřice), Romana Dian Sou
kupová – mandolína, zpěv, kytara (také 
Od plotny skok a Vinšovanka), Jaroslav 
Pošva – baskytara, zpěv (dříve Owango, 
Gosband, současně Monokl), Tomáš 
Pošva – kytara, zpěv (dříve Uzel, sou
časně Red Leaf). V jedné etapě fungoval 
na postu dobristy Vojta Honzík (dříve 
Flashback, dnes Blackout).

Sestavu tentokrát doplnil kamarád bube
ník Martin Dolejší, který většinu skla
deb doprovodil na cajon. 

Lást Kafé za dobu své existence hráli na 
mnoha festivalech i v klubech např. 
ACW  Country saloon Plzeň, Havana 
Ústí nad Labem. Festivaly Libochovic
ká brána, Na Horovně v Dubičné u 
České Lípy, Holanský pulec, Habřinská 
žumpa, Luka pod Medníkem. Mimo jiné 
byli hosty Tomáše Linky v Hlinné u 
Litoměřic, dále na Minibluegrass festi
valu ve Verneřicích, Chabařovické stru
ně, nebo hráli pro neziskové organizace 
například DÚSP Čížkovice. Přesto za 
celou éru bohužel nikdy nevznikla pro
fesionální nahrávka jejich hudby.

V průběhu let si vypracovali styl, který 
pojmenovali jako tzv. folkgrass. 
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Akustická hudba s prvky folku využí
vající bluegrassové nástroje. Ale v jejich 
tvorbě můžeme vypozorovat i přesahy 
do jiných hudebních stylů (country, 
swing, rock). Ty jsou způsobeny odliš
nými hudebními kořeny jednotlivých 
členů. Inspirací jim je život sám a 
zážitky vlastní i jejich přátel. Jejich 
repertoár sestává z vlastních skladeb, na 
kterých se hudebně, textově či aranžemi 
podílejí všichni členové, a dalších tradi
čních, které jsou občas zařazovány pro 
ortodoxnější publikum.

A tak posluchači mohli opět po letech 
vyslechnout romantickou Felipe Moniz 
a Setkání, našláplou Námořnickou či 
Usmívej se potají a Žoldáckou, tradiční 
Stůj, zůstaň stát, Návrat do Nevysokých 
hor a Middle Mountains a několik 
tradičnějších věcí jako Wild Horses, 

Seven Daffodils či Troubles Up and 
Down The Road. O skvělý zvuk se po
staral Petr Váňa a osazenstvo Klubu Lo
děnice, kde se akce konala, ohodnotilo 
příjemný sound dlouhým potleskem.

A protože narozeniny nemohou být bez 
dárku, obdrželo LK šunkový dort a na 
oplátku dopřálo zúčastněným exkluziv
ního hosta  skupinu Trativod, která 
přenesla návštěvníky do dřevních dob 
bg žánru a perfektními výkony si získala 
okamžitě srdce přítomných posluchačů.

Takže příště třeba na Hašmar Country s 
Lást Kafé na slyšenou…

Fotografie z oslavy Lást Kafe nafotil 
Petr Drašnar.

                                              Romy Dian
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Daniel Duffin je fotograf, spisovatel a nadšenec pro banjo, který využil 
příležitosti zachytit Earla Scruggse a J. D. Crowea, své oblíbené hráče na 
banjo, na filmový pás v pohodlí jejich domova. Nyní, když nás tyto legendy 
opustily, vytvořil Daniel velmi pěkné webové stránky s názvem Banjo Legends 
(banjolegends.com), kde jsou jeho fotografie vystaveny.

Stránky Banjo Legends oslavují Earla Scruggse 
a J. D. Crowea na filmu

Tyto snímky pocházejí z poměrně dávné 
doby, z let 197374 v případě Scruggse 
a 1983 v případě Crowea. Duffin pořídil 
desítky snímků těchto působivých ban
jových ikon v době jejich největší slávy. 
Jsou zde také snímky Earla v zákulisí 
Opry a na pódiu.

Čím to, že tyto skvělé snímky obou ban
jistů jsou tak výjimečné, že mají vlastní 
webovou stránku?

Inu, Daniel je ohromný fotograf a sním
ky pořízené v Earlově a JD domě foto
grafoval velkoformátovým filmovým 
fotoaparátem Hasselblad 500c s objekti
vy 50 a 80 mm. Po zpracování a vyvolá
ní byl film pečlivě uložen až do nedávné 
doby, kdy byly negativy digitalizovány 
k vystavení na internetu.

Stránky Banjo Legends jsou Duffino
vým darem bluegrassové komunitě.

Všechny tyto klasické snímky jsou na
bízeny k bezplatnému prohlížení ve vy
sokém rozlišení s tím, že ukládání a 
kopírování bylo znemožněno.

Daniel také pracuje na úpravě dlouhého 
zvukového rozhovoru, který s Earlem 
pořídil, když ho navštívil doma. V sou
časné době zpracovává asi tři hodiny 
nahrávek a jakmile bude hotov, přidá 
tyto zvukové soubory na stránky. Zmínil 
se nám, jaké je štěstí, že téměř 50 let 
poté jsou kazety stále v dobrém stavu.

Každému fanouškovi Earla Scruggse 
nebo J. D. Crowea a každému, kdo oce
ní pěkné fotografie, doporučujeme nav
štívit stránky Banjo Legends a pokochat 
se těmito snímky.

Z Bluegrass Today 
volně zpracoval 
Láďa Matějka
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Malý klub ve Velešíně funguje skvěle už roky stejně, jako BG Fest na konci 
srpna. V příjemné atmosféře se letos v rámci podzimních hudebních večerů 
představili mimo jiné fenomenální Radim Zenkl s Ondrou Kozákem.

Tito dva virtuosové vás provedou svě
tem akustické hudby, která pokládala i 
základy bluegrassu a vychází z původ
ní lidové tvorby daného etnika. Letos 
jsme se potkávali na různých festiva
lech, ale tam je čas na koncert omezen. 
Proto jsem neváhal navštívit jejich 
celovečerní koncert. Díky pokoře, pra
covitosti a talentu obou skvělých ins
trumentalistů je v jejich interpretaci 
ještě navíc bonus v podobě vlastní 
úpravy všech skladeb.

Oba pánové vystřídají během večera 
řadu nástrojů, což svědčí o jejich ins
trumentálním mistrovství a rozhledu a 
jejich přirozený vokální projev dodá 
atmosféře klubového vystoupení lesku.
 

A navíc: pomyslně procestujete zeměkouli 
a dozvíte se řadu zajímavostí z hudebního 
světa. Pokud patříte k fanouškům akustic
ké hudby a virtuosních výkonů, neměli 
byste si nechat ujít vystoupení Radima a 
Ondry, pokud zavítají do vašeho kraje 
nebo na festival kdekoli. Jsou originální, 
pokorně skromní a instrumentálně výji
meční.
 
A pokud budete na návštěvě v jihočeském 
kraji, vyhledejte si nabídku hudebních 
klubů. Určitě najdete i ten Velešínský se 
skvělým BG programem, stejně jako pů
vabný srpnový festival. Více informací o 
BG večerech i o festivalu najdete na face
booku Velešínského Bluegrass Festu.

                                        Zdenek Schwager

Vinárna Zlatá růže ve Velešíně - Radim Zenkl a 
Ondra Kozák
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Oberwiesental (Německo), Vánoční koncert Albumu
Chomutov, Altán, Vánoční koncert Albumu

Vsetín U splavu
Nový Jičín, Galerka
Hradec Králové, klub Lucie
Karviná, festival
Velešín, festival

Jičín, Caffé Don Cortez
Velešín, vinárna Zlatá Růže

Praha, restaurace U vodárny, koncert
Praha, restaurace U vodárny, koncert
Praha, restaurace U vodárny, koncert

Lázně Slatinice u Olomouce

Zlín, 17:00 náměstí Míru, Vánoční trhy, Country Vánoce
Lomnice nad Lužnicí, 17:00 kostel Sv. Václava
Uherské Hradiště, 16:00 Masarykovo náměstí, Vánoční trhy
Černovice, 18:00 Sokolovna, Country Vánoce
České Budějovice, 20:00 náměstí Přemysla Otakara II
Benešov, 14:00 Masarykovo náměstí, Vánoční trhy
Klatovy, 19:00 Náměstí, Vánoční trhy, Country Vánoce
Jihlava, 17:00 Masarykovo náměstí, Vánoční trhy, Country
Zborná (Jihlava), 20:00 hostinec U Lípy, Country Vánoce
Hradec Králové, 17:00 Velké náměstí, Vánoční trhy
Brno, 20:00 náměstí Svobody, Vánoční trhy, Country Vánoce
Liberec, 19:00 Experimentální studio, Přes 50 let v country
Teplice, 19:00 estrádní sál DK, Přes 50 let v country

ALBUM
10.12.
18.12.

BG CWRKOT
13.01.
14.01.
21.04.
08.07.
19.08.

BLACK JACK
10.12. 
17.12. 

BRZDAŘI
18.01.
15.02.
14.03.

NOČNÍ VLAK
27.01.

POUTNÍCI
10.12.
11.12.
14.12.
15.12.
16.12.
17.12.
17.12.
18.12.
18.12.
19.12.
20.12.
18.02.
19.02.

Kalendář akcí  2022 / 2023
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LUSATIAN GRASS má tři nová videa na YouTube. Jonáš (11 let) odzpíval a 
odehrál na kytaru letní sezonu jako platný člen kapely. Prezentoval se mimo 
jiné s písní „Up and Down the Hills“, kterou pro něj napsal Tom. Karolinu 
můžete vidět ve dvou písních od Ola Belle Reed: High On A Mountain a I‘ve 
Endured.

www.lusatiangrass.com, facebook: Lusatian Grass@LuzickaTrava, YouTube 
Channel:  LUSATIAN GRASS  LUŽICKÁ TRÁVA  Videos – YouTube

Přes 80 žáků se zúčastnilo 26. Bluegrassové dílny Evy Hylmarové a Petra 
Brandejse v Malých Svatoňovicích v polovině listopadu. Viz. foto na titulní 
stránce. Další dílnu chystá Petr do Nového Jičína na 31.3.2.4. Více na 
www://petrbrandejs.cz

Posledních zhruba 80 výtisků unikátního a výpravného sborníku k 50. Banjo 
Jamboree zbývá k prodeji! Neváhejte, Vánoce se blíží! Objednávejte u Petra 
Gärtnera petrgartner@tiscali.cz, tel.: 737 971 477. Cena: 250Kč + poštovné.

Ohlédnutí za 50. Banjo Jamboree najdete v archivu ČRo Olomouc. Link je na 
stránkách BAČR: bacr.cz.

•

•

•

•

Servis
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Fotografie z jamu ve Visconsinu (USA). Viz Slovo předsedy str. 4.

51. Banjo Jamboree se koná v Čáslavi 16.-17.6.2023. 
Rezervujte si termín!
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Milí čtenáři,

považujeme BAČR za služebníka českého bluegrasu pro jehož rozkvět 
jsou klíčoví jak fanoušci, tak i kapely. Tyto dvě skupiny se v našem žánru 
samozřejmě často prolínají. Abychom podpořili kolektivní členství kapel (za 
500kč / rok s více výtisky BL zasílanými na jednu adresu), uvádíme zde jako 
malou reklamu jejich jména a webové stránky.

Petr BrandejsAlbum  www.albumband.cz

Asi tak  kapelaasitak.webnode.cz

Blackjack  www.blackjackband.cz

Bluegrass Cwrkot  www.cwrkot.cz

Blue Hat www.facebook.com/bluehathradeckralove/

Brzdaři  www.brzdari.cz

Direct  www.direct.webnode.cz

Grassroad  www.grassroad.cz

Handl  www.handl.wz.cz

Maňana BG band  www.mananaband.cz

Milkeaters  www.milkeaters.cz

Monogram CW  www.monogramcw.cz

Od plotny skok  www.odplotnyskok.estranky.cz

Poutníci  www.poutnici.cz

Ptačoroko  www.ptacoroko.cz

Topinqui  www.topinqui.com



Uzávěrka BG listů č. 1/2023
je 31.1. 2023. Informace o svých akcích a články do 
BG listů můžete poslat Petru Brandejsovi na email :
brandejs.banjo@gmail.com. Redakce si vyhrazuje 
právo vaše příspěvky podle potřeby upravit. Staneli 
se tak, tento fakt uvedeme. Zároveň počítejte s tím, že 
není možné vám vaše příspěvky vracet.
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